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21 Nov/4 Dec
When the most holy Virgin Mary had reached the age of three, her parents, holy Joachim and Anna, took her from Nazareth to Jerusalem, to give her to the service of God in fulfilment of their promise. It was three days’ journey to Jerusalem, but, going as they were on God’s work, they did not find the journey difficult. Many of Joachim and Anna’s kinsmen gathered to take part in this celebration, in which the invisible angels of God also took part. Maidens went ahead with lighted candles in their hands, followed by the most holy Virgin, led on either side by her father and mother. The Virgin was clad in royal and beautiful garments, like those of the “king’s daughter”, the Bride of God (Ps. 44:9-10). Behind them walked many of their kinsfolk and friends, all bearing lighted candles. There were fifteen steps leading to the Temple. Her parents stood the Virgin on the first step, and she ran quickly to the top on her own, where the High Priest, Zacharias, the father of St John the Forerunner, met her and, taking her by the hand, led her not only into the Temple but into the Holy of Holies, the holiest place of all, into which none could enter except the High Priest, and that once a year. St Theophylact of Ochrid says that Zacharias was “out of himself, and moved by God’ when he led the Virgin into the chief place in the Temple, beyond the second curtain – otherwise there could be no explanation of his action. Her parents then offered sacrifices to God, according to the Law, received the priest’s blessing and returned home, leaving the most holy Virgin in the Temple. She dwelt in the Temple for nine whole years. While her parents were alive, they visited her often. When they departed this life, the holy Virgin was left an orphan, and longed to remain in the Temple for the rest of her days, without entering into marriage.  This being contrary both to the Law and Israelite custom, she was confided at the age of twelve to St Joseph, a kinsman of hers in Nazareth, so that she might, under the protection of betrothal, live in virginity and thus fulfil both her desire and the demands of the Law, for it was unknown in Israel at the time for a girl to vow perpetual virginity. The holy Virgin Mary was the first to do this, and was later followed by thousand upon thousand of virgin men and women in the Church of Christ.


THE HOLY AND GREAT MARTYR BARBARA
4/17 Dec
This famous follower of Christ was betrothed to Him from her early years. Her father, Dioscorus, was a pagan in the city of Heliopolis in Egypt, and was famed for her wealth and standing. Dioscorus shut up his only daughter, who was both intelligent and beautiful, in a high tower, surrounded her with all possible comforts, gave her a host of attendants, set up idols for worship and built her a bathroom with two windows. As she gazed through the windows of the tower upon the earth below and the starry sky above, Barbara’s mind was opened by the grace of God, and she came to know Him as the one, true God and Creator, although she had no human teacher to bring her to the knowledge of Him. 

Once, when her father was away from the city, she came out of the tower and, by God’s providence, met some Christians who told her about the true Christian faith. Barbara’s heart was set on fire with love for Christ. She had a third window cut in the bathroom as a symbol of the Holy Trinity, and traced a Cross with her finger on one wall of it, which etched itself deep in the stone as if cut by a chisel. A spring of water gushed forth from the bathroom floor from her footprint, and it later gave healing from sickness to many. When Dioscorus found out about his daughter’s faith, he beat her harshly and drove her from the tower, chasing after her to kill her, but a cliff opened and hid Barbara from her irate father. When she appeared again, Dioscorus took her to Marcian, the governor of the city, who handed her over for torture. The innocent Barbara was stripped and beaten until her entire body was covered in bloody wounds, but the Lord Himself appeared to her in the prison with many angels, and healed her. A certain woman, Juliana, beheld this and conceived a desire for martyrdom herself. Both of them were fearfully tortured and taken around the city to be mocked, then their breasts were cut off and much blood flowed from them. They were finally led out to the place of execution, and Juliana was slain by soldiers while Barbara was killed by her own father. On the same day, lightning struck Dioscorus’s house, killing both him and Marcian.

St Barbara suffered in 306, and her wonderworking relics are preserved in Kiev. Greatly glorified in the Kingdom of Christ, she has appeared many times down to our own days, sometimes alone and sometimes in the company of the most holy Mother of God.

ST JOHN DAMASCENE
4/17 Dec
He was first a minister of Caliph Abdul-Malek, and then became a monk in the monastery of St Sava the Sanctified. For his ardent advocacy of the veneration of icons while still a courtier during the reign of the iconoclast Emperor Leo the Isaurian, he was slandered by the Emperor to the Caliph, who had his right hand cut off. John fell down in prayer before the icon of the most holy Mother of God, and his hand was re-joined to his arm and miraculously healed. When he beheld this wonder, the Caliph repented, but John no longer desired to remain at court as a nobleman, but to withdraw to a monastery. There, he was from the beginning a model of humility and obedience, and of all the works of asceticism prescribed for monks. He wrote the hymns of the parting of the Soul from the Body, put together the Octoechos, the Irmologion, the Menologion and the Easter Canon, and wrote many theological works of an inspired profundity. A great monk, hymnographer and theologian, and a great warrior for the truth of Christ, Damascene is counted among the great Fathers of the Church. He entered peacefully into rest in about 749, being seventy-five years old.

ST NICHOLAS THE WONDERWORKER, ARCHBISHOP OF MYRA IN LYCIA
6/19 Dec
This saint, famed throughout the entire world today, was the only son of his eminent and wealthy parents, Theophanes and Nona, citizens of Patara in Lycia. They dedicated to God the only son He gave them. St Nicholas was instructed in the spiritual life by his uncle Nicholas, Bishop of Patara, and became a monk at “New Sion”, a monastery founded by his uncle. On the death of his parents, Nicholas distributed all the property he inherited to the poor and kept nothing back for himself. As a priest in Patara, he was known for his charitable works, fulfilling the Lord’s words: “Let not thy left hand know what thy right hand doeth” (Matt. 6:3). When he embraced a life of solitude and silence, thinking to live in that way until his death, a voice from on high came to him: “Nicholas, set about your work among the people if you desire to receive a crown from Me”. Immediately after that, by God’s wondrous providence, he was chosen as archbishop of the city of Myra in Lycia. Merciful, wise and fearless, Nicholas was a true shepherd to his flock. He was cast into prison during the persecutions of Diocletian and Maximian, but even there continued to instruct the people in the Law to God. He was present at the First Ecumenical Council in Nicaea in 325, and, in his zeal, struck Arius with his hand. For this act, he was removed from the Council and from his episcopal duties, until some of the chief hierarchs had a vision of our Lord Christ and His most holy Mother showing their sympathy with Nicholas.

This wonderful saint was a defender of the truth of God, and was ever a spirited champion of justice among the people. On two occasions, he saved three men from underserved sentences of death. Merciful, trustworthy and loving, he walked among the people like an angel of God. People considered him a saint even during his lifetime, and invoked his aid when in torment or distress. He would appear both in dreams and is reality to those who called upon him for help, responding speedily to them, whether close at hand or far away. His face would shine with light as Moses’ did aforetime, and his mere presence among people would bring solace, peace and goodwill.

In old age, he sickened of a light illness, and went to his rest in the Lord after a life full of labour and fruitful toil. He now enjoys eternal happiness in the Kingdom of heaven, continuing to help the faithful on earth by his miracles, and to spread the glory of God. He entered into rest on December 6th, 343.


(Adapted from “The Prologue from Ochrid”, Vol.4)



ВВЕДЕНИЕ ВО ХРАМ ПРЕСВЯТОЙ БОГОРОДИЦЫ
21.11/4.12
Когда Пресвятой Деве исполнилось три года, её родители, святые Иоаким и Анна, привели её из Назарета в Иерусалим, чтобы исполнить своё обещание посвятить её Богу. Это путешествие заняло три дня, но оно не было трудным, так как они исполняли Божие дело. Собралось много сродников Иоакима и Анны, чтобы принять участие в этом праздновании, на котором невидимо присутствовали и ангелы. Впереди шли служанки с зажжёнными свечами, за ними –  Пресвятая Дева  и её родители по бокам. Отроковица-Богородица была одета в царские красивые одежды, как «царская дочь», Невеста Божия (Пс.44:9-10). Сзади шли остальные многочисленные родственники и друзья с зажжёнными свечами.
Там было 15 ступеней, ведущих в храм. Родители поставили её на первую ступень, и она быстро взбежала наверх сама, где Первосвященник Захария, отец Святого Иоанна Предтечи, встретил её и, взяв за руку, ввёл её не только в храм, но во Святая Святых, священнейшее место, куда мог входить только первосвященник и только раз в год. Св. Феофилакт Охридский говорит, что Захария был движим Богом, когда ввёл Богородицу в главное храмовое место, за второй завесой – иначе нельзя объяснить его действия.

Потом Иоаким и Анна по закону принесли жертву, получили благословение и вернулись домой, оставив Богородицу при храме. Она прожила при храме полных девять лет. Пока её родители были живы, они часто навещали её. После их смерти Богородица осталась сиротой и хотела остаться при храме до конца жизни и не выходить замуж. Но это было против закона и обычаев израильтян. Она была в возрасте 12-ти лет обручена Иосифу, её родственнику в Назарете, и под защитой обручения могла жить в девственности, таким образом достигнув своего желания и требования закона одновременно. До этого в Израиле никогда не было подобного случая, чтобы девушка давала обет девственности. Пресвятая Богородица первой дала такой обет; и позднее тысячи юношей и девушек Христовой Церкви последовали этому примеру.


СВЯТАЯ ВЕЛИКОМУЧЕНИЦА ВАРВАРА
4/17 декабря
Великая последовательница Христа была обручена Ему с ранних лет. Её отец, Диоскор, был язычником в г. Илиополе в Египте и был известен своей знатностью и богатством. Диоскор заточил свою единственную дочь, которая отличалась умом и красотой, в высокую башню и окружил её всевозможной роскошью, приставил к ней много слуг, установил там идолов для поклонения, построил ванную комнату с двумя окнами. Смотря в эти окна вниз на землю и на звёздное небо вверху, ум Варвары открылся благодатью Божией, и она познала Его как истинного Бога и Творца, хотя у неё не было учителя, который бы привёл её к этому познанию. Однажды, когда её отца не было в городе, Варвара покинула башню и по Божиему провидению встретила неких христиан, которые рассказали ей о христианской вере. Она вырезала в ванной комнате третье окно, символизирую этим Святую Троицу, и изобразила пальцем символ креста на стене, который чудесным образом прорезался в камне глубже. Струя воды потекла на пол из-поде её ступни. Позднее многие исцелились от болезней от этого источника.

Когда Диоскор узнал о вере своей дочери, он жестоко избил её, выгнал из башни и преследуя хотел её убить, но скала открылась и спрятала Варвару от разгневанного отца. Когда она появилась вновь, Диоскор отвёл её к Маркиану, губернатору города, который предал её на мучения. С невинной Варвары сорвали одежды и жестоко истязали её тело, пока оно не покрылось кровавыми ранами. Но Сам Господь явился ей в темнице с сонмом ангелов и уврачевал раны. Одна женщина по имени Иулиана видела это и пожелала тоже пострадать. Они обе были безжалостно мучимы и водимы по городу на посмешище; им отрезали груди, и ещё больше пролилось крови. Затем их привели на место казни. Иулиана была убита воинами, а Варвара была убита своим собственным отцом. В этот же день молния ударила в дом Диоскора и убила его и Маркиана.

Св.Варвара пострадала в 306 г. Её чудотворные мощи хранятся в Киеве. Прославляемая в Небесном Царстве, Св. Варвара много раз являлась людям, одна или вместе с Матерью Божией.


ПРЕПОДОБНЫЙ ИОАНН ДАМАСКИН
4/17 декабря
Преподобный Иоанн Дамаскин был сначала министром у халифа Абдул-Малека, а затем стал монахом монастыря Св.Савы Освященного.
За его горячую поддержку иконопочитания в то время как страной правил император-иконоборец Лев  Исаврянин, он был оклеветан императором перед халифом, который приказал отсечь ему правую руку. Иоанн на коленях молился перед иконой Божией Матери, и его рука чудесным образом приросла на место. Когда халиф увидел это чудо, он раскаялся, но Иоанн не захотел больше оставаться при дворе и ушёл в монастырь.

В монастыре он с самого начала был примером смирения и послушания, он написал для монахов книги по аскетизму. Его другие известные произведения и богослужебные сборники:
Текст службы на погребение усопших; Октоих; Сборник Ирмосов;
Минея; Текст Пасхального канона.
Также им написано много богословских работ вдохновенной глубины.

Великий подвижник, псалмопевец и богослов; великий воин за истину Христову, Иоанн Дамаскин относится к Великим Отцам Церкви.
Ему было 75 лет, когда он с миром отошёл ко Господу в 749 г.

СВЯТИТЕЛЬ И ЧУДОТВОРЕЦ НИКОЛАЙ, АРХИЕПИСКОП
МИР ЛИКИЙСКИХ
6/19 декабря
Святой, почитаемый сегодня по всему миру, был единственным сыном знатных и богатых родителей, Феофана и Ноны, жителей г.Патара в Ликии. Они посвятили своего единственного сына Богу, Который послал им его.
Духовное воспитание он получил от своего дяди Николая, епископа г.Патары. Святитель Николай принял монашество и поступил в монастырь «Новый Сион», основанный его дядей. После смерти родителей, Святитель Николай раздал всё имущество бедным, не оставив себе ничего. Будучи священником в Патаре, он был известен своей благотворительной деятельностью, исполняя слова Господа: «Когда творишь милостыню, пусть левая рука твоя не знает, что делает правая» (Мат. 6:3).
Когда он принял решение до конца жизни жить в отшельничестве, он услышал голос свыше: «Николай, иди служить людям, если хочешь стяжать себе венец от Меня». Сразу же после этого явления, по Божьему провидению он был избран на епископскую кафедру в г.Миры в Ликии.

Милостивый, мудрый и бесстрашный – он был истинным пастырем своего стада. Во времена гонений при Диоклетиане и Максимиане, Святитель Николай был заточён в темницу, но даже оттуда продолжал наставлять людей закону Господню.

Он присутствовал на Первом Вселенском Соборе в Никеи в 325 году. По своей ревности он ударил рукой Арию, за что был удалён с Собора и лишён епископской кафедры до того времени, пока одному из иерархов не было видения Христа и Божией Матери, показавших своё сочувствие Святителю Николаю.

Замечательный святой был защитником истинной веры и был всегда духовным защитником справедливости среди людей. В двух случаях он спас троих людей от несправедливого смертельного приговора. Милостивый, достойный и любящий он был среди людей, как ангел Божий. Люди считали его святым ещё при жизни и обращались за помощью к нему в бедах и скорбях. Он являлся во сне или наяву к тем, кто просил о помощи, и мгновенно оказывал её, независимо, где люди находились – рядом или далеко. Его лицо сияло как у Моисея в древности;  одно его присутствие среди людей приносило утешение, мир и доброжелательность.

В старости, заболев лёгкой болезнью, он отошёл ко Господу после многих трудов и плодотворных дел. Сейчас он наслаждается нескончаемой радостью в Царстве Небесном, продолжая помогать верным на земле, творя чудеса, прославляя Бога.
Святитель Николай отошёл ко Господу 6-го декабря 343 года.

(Перевод из «Охридского Пролога», том 4)
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